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El centre de Cultura de Sa Nostra 
a Palma va acollir el passat mes de no-
vembre les V Jornades Ornitològiques de 
les	Illes	Balears.	Científics,	investigadors	i	
ornitòlegs dels Països Catalans tinguérem 
l’oportunitat de mostrar, compartir i conèi-
xer els mètodes d’estudi i les tecnologies 
que actualment s’empren en les diferents 
investigacions ornitològiques, especial-
ment les que s’apliquen en el coneixement 
de les poblacions d’aucells i de les seves 
migracions.

Participaren en la inaguració de les 
jornades Antoni Sorà, director de l’Obra 
Social	de	“Sa	Nostra”,	Rosa	Llobera,	regi-
dora de Sanitat i Consum de l’Ajuntament 
de Palma, i Joaquim Valdivielso, vicepresi-
dent del GOB-Mallorca.

Al llarg del divendres capvespre i 
el dissabte varen tenir lloc les ponències 
i taules rodones, que congregaren a més 

de 50 assistents. El diumenge s’organitzà 
una sortida de camp a la Serra de Tramun-
tana.

Pascual López, investigador postdoc-
toral de la Universitat d’Alacant i membre 
del	Grup	de	Zoologia	de	Vertebrats	del	CI-
BIO ens va parlar del seguiment d’aus per 
telemetria via satèl·lit, i com aquesta me-
todologia ha revolucionat la forma d’estu-
diar el comportament de les aus. Ens va 
oferir un resum dels resultats obtinguts 
durant els més de 10 anys de seguiment 
de diferents rapinyaires que ha permès 
verificar	 rutes	 migratòries,	 localització	
d’àrees d’hivernada o de dispersió juvenil, 
i de la importància que l’obtenció d’aques-
tes	dades	 tenen	a	 l’hora	d’identificar	ne-
cessitats en la conservació de poblacions, 
hàbitats i espècies.

Giacomo	 tavecchia,	 científic	 titular	
de l’Imedea, presentà una de les dues po-

nències sobre metodologia estadística. En 
aquest cas ens plantejà com en els estudis 
de camp hi ha altres possibilitats matemà-
tiques per validar les hipòtesis i establir si 
són	 estadísticament	 significatives,	 a	més	
de l’habitual 0,05%.

Gabriel Gargallo, de l’Institut Català 
d’Ornitologia ens parlà del projecte “Picco-
le	Isole”	a	la	Mediterrània	occidental	i	de	
la	propera	aparició	de	 la	monografia	 “La	
migració de primavera a la Mediterrània 
occidental	 i	al	No	d’Àfrica”,	que	ens	ofe-
rirà els resultats de 16 anys d’estudi i les 
principals troballes d’una xarxa d’estaci-
ons d’anellament distribuïdes per Espanya 
i el Marroc, on són analitzades un total de 
30 espècies.

Alejandro Martínez-Abraín Investi-
gador postdoctoral Parga-Pondal de l’Uni-
versitat de la Coruña (Grup d’ecologia de 
poblacions de l’IMEDEA) ens parlà de l’ús 

d’informació prèvia en inferència estadísti-
ca. Els assistents pogueren conèixer la im-
portància de disposar d’informació prèvia 
sobre el sistema d’estudi per poder abor-
dar el contrast d’hipòtesis i l’estima de pa-
ràmetres adequats. La sessió comptà amb 
una part pràctica amb una demostració de 
l’ús de software per al càlcul de la mida 
de mostra.

Una interessant exposició de Jacob 
Gonzàlez-Solís, professor agregat de la 
Universitat de Barcelona, ens explicà com 
l’anàlisi dels isòtops estables continguts en 
les plomes ens aporta informació sobre la 
localització	geogràfica	de	 les	 àrees	utilit-
zades per les aus durant la muda. Aquesta 
metodologia està aportant informació molt 
interessant sobre les àrees oceàniques 
utilitzades per algunes espècies marines 
encara bastant desconegudes.

El nostre company Miquel Mc. Minn 
(SKUA) ens parlà en nom de Rhiannon 
Meier de l’Ocean Biogeochesmistry and 
Ecosystems Research Group School of 
Ocean and Earth Science National Ocea-
nography Centre de Southamotonen, que 
finalment	no	va	poder	viatjar	a	Mallorca.	
McMinn ens explicà la vida secreta del vi-
rot petit (Puffinus	mauritanicus), on va i 
que fa quan és al mig del mar, gràcies a 
les dades obtingudes mitjançant l’aplicació 
de les noves tecnologies de seguiment.

Pere Garcias, biòleg, fotògraf i pro-
ductor de sèries de natura, va fer una po-
nència molt divertida en què ens mostrà 
les	dificultats	que	suposa	la	realització	de	
documentals de natura.

En les interessants i molt participa-
tives taules rodones s’analitzaren dos te-
mes a debat entre el col·lectiu ornitològic. 
Per una part, el codi ètic en l’estudi de les 
aus, on Maribel Jiménez, Josep Mancha-
do i Fèlix de Pablo manifestaren les seves 
diferents opinions i enriquiren un debat, 
moderat per Antoni Muñoz, que no va 
deixar indiferent a ningú. D’altra banda 
la discussió sobre el turisme ornitològic, 
i els riscos i oportunitats que ens ofereix, 
va ser moderada per Manolo Suàrez, i va 
comptar amb la participació de Cristina 
Fiol,	de	l’oficina	de	turisme	ornitològic	de	
la Gola, Maties Rebassa, director del Parc 
Natural de s’Albufera de Mallorca i Antoni 
Munar, consultor mediambiental i expert 
en turisme.

Les jornades comptaren amb altres 
activitats, com la reunió del grup d’anella-
ment, la presentació de pòsters, l’exposi-
ció	“El	GoB	i	les	Aus”	i	un	divertit	concurs	
d’identificació	de	cants	dinamitzat	per	Xa-
vier Llabrés.

A la sortida ornitològica al Paratge 
Natural de la Serra de Tramuntana i Patri-
moni de la Humanitat, guiada per en Rafel 
Mas, poguérem gaudir de l’observació de 

Per Cati Artigues

Antoni Sorà, Rosa Llobera, Xim Valdivielso i Manuel Suàrez, durant el parlament inicial de les Jornades Moment de la xerrada de Miquel McMinn sobre el seguiment del virot petit

Taula rodona sobre turisme ornitològic, amb la participació de Cristina Fiol, Maties Rebassa i 
Antoni Munar, moderada per Manuel Suàrez

Giacomo	tavecchia	intentant	fer-nos	entendre	la	fórmula	del	Dr.	Akaike
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Pascual López. Investigador postdoc-
toral	 del	 programa	 “Juan	 de	 la	 Cierva”,	
membre	del	Grup	de	Zoologia	de	Verte-
brats de la Universitat d’Alacant. 

Quin grau d’integració penses que exis-
teix actualment al nostre àmbit entre l’or-
nitologia	 que	 fan	 els	 aficionats	 i	 la	 que	
fan	els	científics?	Com	penses	que	es	po-
dria facilitar la seva col·laboració?

La situació actual de la ciència en gene-
ral i l’ornitologia en particular ha canviat 
moltíssim al llarg dels darrers anys. Cada 
vegada més hi ha més gent dedicada a 
l’estudi de la natura des d’àmbits molt 
diversos, ja sigui des d’una perspecti-
va professional o amateur. En ambdós 
casos, el nivell ha augmentat de forma 
notable en els últims temps. Malaurada-
ment, de vegades, tot i que professionals 
i	aficionats	compartim	un	mateix	interès	
per conèixer més a fons l’entorn que ens 
envolta, sembla que la bretxa entre uns 

i altres s’amplia, potser fruit d’una falta 
de comunicació entre els dos col·lectius. 
És per això que experiències com les de 
les passades Jornades d’Ornitologia Ba-
lear constitueixen un clar exemple que 
l’intercanvi de coneixements entre uns i 
altres no és només positiu sinó, m’atre-
viria a dir, indispensable en els temps 
que vivim. La complicació dels sistemes 
que estudiem fa més necessari que mai 
el repartiment de les feines, ja que indi-
vidualment no podem arribar a tots els 
llocs, tant física com intel·lectualment. 
Per tant, la col·laboració entre diferents 
col·lectius comporta uns efectes positius 
pel fet de retroalimentar-se mútuament. 
Des del meu punt de vista tinc clar que 
la	col·laboració	entre	aficionats	i	profes-
sionals del món de l’ornitologia té com 
a resultat un efecte ja no additiu, sinó 
multiplicador. El repte consisteix ara en 
traduir tot aquest coneixement en una 
millora del món que ens envolta.

Ólíver Martínez, ornitòleg del Gen-GOB 
Eivissa

Què t’han semblat les jornades? Que 
trobes que aporten a l’ornitologia de les 
Illes?

Per a mi la valoració de les jornades d’or-
nitologia organitzades a l’illa de Mallorca 
el passat mes de novembre és molt posi-
tiva. Entre altres coses destacaria l’alt ni-
vell dels diferents ponents que hi partici-
paren; tocant, a la vegada, una temàtica 
tant interessant com imprescindible per a 
l’estudi dels ocells com és la metodologia 
i l’estadística adaptada a l’ornitologia. Per 
una altra banda unes jornades d’aquest 
tipus ofereixen un espai de trobada en-

tre els ornitòlegs de les Illes Balears, fet 
que ajuda a enriquir el coneixement de 
la nostra avifauna, així com compartir 
experiències i estratègies de protecció i 
conservació del nostre patrimoni natu-
ral. Encara que una de les coses, en la 
meva opinió, importants i que més valor 
tenen és la trobada amb altres ornitòlegs 
i amics als quals feia temps que no veus. 
Un altre aspecte a tenir en compte és la 
possibilitat de descobrir aquesta ciència 
a nous ornitòlegs, especialment entre la 
gent jove, la qual és el futur de l’ornito-
logia balear. Bé i per acabar, felicitacions 
pels organitzadors i moltes gràcies per la 
vostra acollida. Ens veiem a les pròximes 
jornades!!

Xavier Méndez, ornitòleg de la SOM

Penses que la forma de fer ornitologia a 
les Illes està canviant? Tens algun sugge-
riment per millorar la coordinació entre 
les diferents entitats que fem ornitologia 
a les Balears?

És evident que la forma de fer ornitologia 

a les illes ha canviat. No fa molt, sortíem 
al camp a gaudir dels ocells, a intentar 
desxifrar molts dubtes que ens planteja-
ven sobre el seu comportament o la seva 
situació, però poques vegades seguíem 
una	 metodologia	 específica	 o	 érem	 es-
trictes amb les formes. Avui en dia, tot 
i seguir sortint al camp a fer de “bird-
watchers”,	activitat	per	altra	banda	molt	
recomanada, són molts els estudis meto-
dològics que es desenvolupen a les illes i 
que segueixen unes pautes per les quals 
ens regim tots els ornitòlegs participants i 
que ens aporten una informació molt més 
rigorosa i àmplia, i una visió a llarg termi-
ni. La possibilitat de participar en projec-
tes	amb	finalitats	concretes	és	molt	gran,	
fet que fa que en moltes ocasions les 
nostres sortides al camp s’enfoquin cap 
algun	estudi	específic.	La	forma	de	trac-
tar les dades i presentar resultats, també 
ha canviat molt, sobre tot amb l’arribada 
dels ordinadors i els diferents programes. 
Tot això ha fet que haguem canviat la 
nostra forma de sortir al camp i practicar 
la	nostra	afició	pels	ocells,	intentant	que	
el temps que li dediquem, contribueixi de 
la millor forma possible al coneixement 

de les nostres aus i amb això, a la seva 
protecció i conservació. Poc a poc, aques-
ta nova forma de fer ornitologia a les Ba-
lears es va coordinant entre les diferents 
illes. Un bon exemple han estat les feines 
de camp de l’Atles dels Ocells de Bale-
ars a l’hivern durant aquets darrers anys 
o el seguiment d’ocells comuns (SAC/
SOC). Personalment crec que aquest se-
ria el camí a seguir, intentant utilitzar a 
les diferents feines de camp una mateixa 
metodologia com ja es ve fent a molts 
de països europeus amb programes com 
les estacions d’esforç constant o el ma-
teix seguiment d’ocells comuns. Per això, 
l’intercanvi d’informació entre les illes, la 
utilització de metodologies comunes o la 
posada en comú d’idees o projectes, ens 
poden ajudar a millorar aquesta coordi-
nació. Perquè un projecte surti endavant 
i perduri en el temps, hi ha d’haver un 
coordinador a cada illa, fet que ha de 
desembocar amb una important relació 
i coordinació entre aquests. Això, podria 
ser una forma de millorar les feines a les 
diferents illes i els resultats de qualsevol 
projecte.

voltors (Aegypius monachus i Gyps ful-
vus) i esparvers (Aquila pennata), i dels 
diferents passeriformes que freqüenten 
l’alzinar. Un agradable recorregut a peu 
per	 la	finca	de	Son	Amer	 i	Binifaldó	 i	un	
trajecte	panoràmic	per	la	Serra	fins	a	l’em-
bassament de Cúber permeteren al grup 
compartir converses i experiències durant 
tot el dia, però especialment retrobar-nos 
amb amics i amigues als quals feia temps 
que no veiem.

Des d’aquestes planes volem agrair 
a l’Ajuntament de Palma, a través de la 
seva regidoria de Salut i Consum, el seu 
suport econòmic per a l’organització de la 
trobada,	 i	 a	 l’obra	Social	de	 “Sa	Nostra”	
les facilitats per a l’ús del seu Centre de 
Cultura, però especialment agraïts esteim 
a totes aquelles persones, tant assistents 
com ponents, que d’una forma o altra con-
tribuïren a l’èxit de participació d’aquestes 
V Jornades i al nivell assolit. Gràcies a tots 
i totes. •

Una de les imatges de la interessant xerrada de Pascual López, sobre seguiment via satèl·lit
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